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OVERSIGTSSKEMA

Sammenlægning Budget Rådgiver Tid 

projektforslag

Byggeperiode

Blågårdsskolen/

Hellig Kors Skole

Sammenlægning på 

2 adresser

32 mio. kr. JJW Arkitekter

Niras Ingeniører

November 2008 Primo 2009-

primo 2010

Sundpark Skole/

Østrigsgades 

Skole

Sammenlægning på 

3 adresser

32 mio. kr. JJW Arkitekter

Niras Ingeniører

November 2008 Primo 2009-

primo 2010

Matthæusgades 

Skole/

Enghave Plads 

Skole

Sammenlægning på 

2 adresser, udeskole 

og klimaskole

32 + 18 + 

8 mio. kr.

JJW Arkitekter

Niras Ingeniører

November 2008 Primo 2009-

primo 2010

Bispebjerg Skole/

Grundtvigskolen

Sammenlægning på 

Grundtvigskolens 

matrikel

114,16 

mio. Kr.

Arkitektfirmaet 

Kjær & Richter

Oktober 2008 Primo 2009-

ultimo 2010

Havremarkens 

Skole/

Jagtvejens Skole

Sammenlægning på 

Jagtvejens Skoles 

matrikel

inkl. flytning af 

specialklasserække

172,36 

mio. kr.

Nova5 Arkitekter

EKJ Ingeniører

Oktober 2008 Primo 2009-

ultimo 2010

STATUS FOR DE ENKELTE SKOLESAMMENLÆGNINGER

Blågårdsskolen/Hellig Kors Skole

Pædagogiske overvejelser

Der blev i forbindelse med beslutningen om sammenlægning udarbejdet og publiceret et 

dokument med overskriften ”Vision 2011”. Her beskrives, hvordan det er at gå i den nye 

skole, anno 2011, med selvstyrende team på alle årgange, et velorganiseret elevråd og en 

elevsammensætning som, svarer til lokalsamfundets. ”Magnetskoleprojektet” vil have skabt 

netværk mellem forældre på tværs af baggrunde.

Hoveddisponering

Den sammenlagte skole består i dag af 3 bygninger: Blågård, Gl. Helligkors og Ny

Helligkors. Blågårdsskolen er tænkt til indskolingsmiljøet, nyt samlet mediatek, lærerværelse 

og madordning/café i skolens gamle gymnastiksal. Ny Helligkors skal rumme administration, 

mellemtrin og science lokaler samt gymnastik i de 2 eksisterende sale. Gl. Helligkors får 

sundhedsafdeling i stueetagen, faglokaler, samt et udskolings miljø med lounge i kælderen.

Arbejdet i byggeudvalget

Arbejdet har været præget af stor entusiasme og mange spændende ideer både fra elever, 

forældre og lærere.  Rådgiverne har været gode til at overføre byggeudvalgets tanker til de 

første disponeringer og skitser. Det forventes, at det kreative og gode samarbejder forsætter.
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Særlige forhold

De 2 skoler er fysisk kun adskilt af Hans Tavsensgade. Trafikken er her reguleret med 

pullerter og består udelukkende af fodgængere og cykler.  Det er en nødvendighed for at få 

skolen til at fungere som en samlet skole, at problematikken med cykeltrafikken bliver løst. 

Målet er, at ingen elever, som bevæger sig på tværs af vejarealet, kommer til skade. Dette er 

tænkt løst ved at lave en hævet gangbro til en ny hovedindgang i Hans Tavsensgade. 

Sundpark Skole/Østrigsgades Skole

Hoveddisponering

Den sammenlagte skole vil være fordelt på 3 matrikler, da Østrigsgades Skole har et anneks i 

Ungarnsgade. Der er en afstand på ca. 400 m mellem Østrigsgades og Sundparks matrikler.

De mindste klasser til og med 4. klasse placeres i Sundpark Skoles bygning sammen med de 

praktisk/musiske faglokaler, et natur/teknik-område og et nyindrettet Pædagogisk Center. 

Desuden placeres administration, lærerfaciliteter, specialområde samt kantine/fællesområde. I 

bygningen i Østrigsgade placeres 5.-9. klasse, faglokaler til naturvidenskabelige fag, kreativt 

værksted, hjemkundskab, skolebod og loungemiljø. Bygningen i Ungarnsgade skal rumme 

specialklasserækken med tilhørende værksted mm samt de eksisterende idrætshaller. Der er et 

stort ønske om et personalerum, hvor alle lærere kan samles – dette placeres i Østrigsgade.

Arbejdet i byggeudvalget

Der har været stort engagement fra såvel personale som forældrebestyrelse, og 

byggeudvalget har holdt ca. 2 månedlige møder. Der har i særlig grad været fokus på 

basislokalernes størrelse, muligheden for at opbygge supplerende læringsmiljøer samt 

muligheden for at samle personalet i ét lokale. Der forventes at foreligge et vedtaget 

arbejdsgrundlag omkring 1. juni 2008.

Særlige forhold

Der har i byggeudvalget været udtrykt betænkelighed i forhold til plangrundlaget for den 

sammenlagte skole. Plangrundlaget forudsætter, at skolen skal være 4-sporet i indskoling og 

mellemtrin, men have 3 spor i overbygningen, mens der i byggeudvalget har været ønske om 

en gennemført 3-sporet løsning for at opnå større spillerum indenfor de bygningsmæssige 

rammer.

Det har været krævende for skolen at deltage i alle de aktiviteter, der skal til for at overholde 

tidsplanen for arbejdet i byggeudvalget.

Matthæusgades Skole/Enghave Plads Skole

Hoveddisponering

Indskoling og mellemtrin med tilhørende faglokaler placeres på Enghave Plads Skole. 

Udskoling samt de tre 6. klasser med tilhørende faglokaler placeres på Matthæusgades Skole. 

Mediatek og administration gives en central placering og skal fremstå som skolens 

samlingspunkt. Der er en afstand på ca. 400 m mellem de to skolers matrikler.

Der arbejdes med udskolingsmiljøet og den tilknyttede ungdomsskole som selvstændigt tema 

med fokus på at fastholde eleverne og at opnå attraktive læringsmiljøer og udearealer, som 

eleverne tager medansvar for.
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Arbejdet i byggeudvalget
Forældrebestyrelsen på Matthæusgades Skole nedlagde sig selv i protest mod den vedtagne 

struktursammenlægning. De indledende møder i byggeudvalget var derfor præget af nogen 

usikkerhed og specielt tidsplanen har været kritiseret. Der er efterhånden en god og 

konstruktiv stemning i byggeudvalget, hvor der afholdes møder hver 14. dag. Der afholdes 

desuden møder i fokusgrupper samt workshops og diverse pædagogiske/profilorienterede 

møder. Byggeudvalget arbejder på at afklare, hvordan man får skabt et miljø så 

skolen fremstår som en samlet skole med et godt og konstruktivt samarbejde mellem de 

nuværende grupper af lærere, børn og forældrebestyrelser. Desuden arbejdes der med 

afklaring af, hvilken eller hvilke profiler skolen skal have. Arbejdet med programmering 

forventes afsluttet ultimo juni 2008 

Særlige forhold

Der er efterfølgende tilført 8 mio. kr. til projektet for at markere skolen som Klimaskole. Der 

bliver pt. arbejdet med at fastlægge rammerne for begrebet Klimaskole og udmøntningen af 

dette i sammenhæng med skolesammenlægningsaktiviteterne og det vedtagne 

Udeskoleprojekt. Sidstnævnte er dog udskudt til 2009 pga. prioriteringen af anlægsarbejder.

Udvendige genopretningsarbejder samt genopretning af et enkelt faglokale på Enghave Plads 

Skoles bygning starter op i sommeren 2008. 

Bispebjerg Skole/Grundtvigskolen

Hoveddisponering

I den eksisterende skolebygning placeres indskoling i sammenhæng med eksisterende 

fritidshjem, naturfagligt område og et kreativt fagområde. Mellemtrin lægges i sammenhæng 

med pædagogisk center og udskoling i forbindelse med naturvidenskabeligt 

faglokale. Desuden rummer bygningen specialklasser og sundhedsområde.

Den eksisterende villa anvendes til ungdomsskolen, som flytter hertil fra 

Frederikssundsvejens Skole.

I den nye bygning placeres administration, pædagogisk værksted, hjemkundskab, 

skolebod/køkkenfunktion, lounge/kantinemiljø, musisk/motorisk område samt evt. friarealer 

på taget.

Friarealer bearbejdes til lærings- og opholdsarealer, og idrætsarealer omstruktureres. En 

bearbejdning af nybyggeriet kan muliggøre, at tagområder ovenpå idrætshal mm kan bruges 

som friareal og blive et stort aktiv for skolen.

Processen

Processen har været meget konstruktiv med stor aktivitet i byggeudvalget, som har holdt 

møder og studieture. Flere udefra kommende parter, der har kunnet inspirere og sikre 

nødvendig information, har været inviteret til byggeudvalgsmøderne. Der er desuden nedsat 

et mini byggeudvalg, der består af skolens leder, distriktets tovholder og projektledere fra 

BUF og KEjd. Der er i programfasen arbejdet med indpasning af de pædagogiske mål for 

skolens fremtidige funktionelle opbygning, og godkendt program forventes ultimo juni 2008.

Særlige forhold

Rådgiver skal udover projektet for en 3-spors skole anvise, hvor der i fremtiden kan placeres 
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et 4. spor.

Byggeudvalget har foreslået, at der til afløsning for gymnastiksalene etableres en ny 

idrætshal med tilhørende omklædningsrum og depoter. Dette er ikke en forudsætning i 

plangrundlaget for skolen, og der er derfor ikke midler i budgettet hertil.

Havremarkens Skole/Jagtvejens Skole

Hoveddisponering

Nybygningen i forbindelse med en eksisterende gymnastiksal rummer udskolingsområdet inkl. 

loungeområde, desuden hjemkundskab, skolebod, idræt, musik samt det naturvidenskabelige 

faglokaleområde inkl. tagterrasse. I den eksisterende bygning fra 1975 placeres mellemtrinet, 

pædagogisk center, træværksted, specialcenter, administration/personale og tandklinik samt 

fritidshjemmet. I bygningen fra 1888 placeres indskolingen, et samlet faglokaleområde til 

billedkunst og håndarbejde samt skolens sundhedsområde.

Friarealer og grøn identitet

Den sammenlagte Havremarkens/Jagtvejens Skole ligger midt i byen grænsende op til 

Assistens Kirkegård, Hans Tavsens Park og i fremtiden også den grønne cykelrute. Det er 

derfor oplagt at gøre denne fordelagtige beliggenhed til en del af skolens identitet. Som 

udtryk herfor gives nybygningen en byøkologisk identitet med grønne facader.

Arbejdet i byggeudvalget
Processen har været konstruktiv og med stor aktivitet. Der har været afholdt 6 

byggeudvalgsmøder, og skolen har desuden afholdt ”open space”–temadag med involvering 

af alle interessenter, elever, forældre, personale m.fl.

Der er stor tilfredshed med det foreliggende skitseforslag, der til trods for en begrænset 

arealudvidelse tilgodeser krav og ønsker samt intensiverer og udnytter eksisterende rammer 

og kvaliteter bedre end i den nuværende situation. 

Særlige forhold

Rådgivers første overslag på baggrund af hoveddisponeringen viser, at der skal ske en 

væsentlig tilpasning af projektet for at overholde budgettet.

Det har været påregnet, at nybyggeriet pga. dets omfang kræver, at der udarbejdes 

kommuneplantillæg og lokalplan. Det har vist sig, at det fremlagte skitseforslag medfører en 

mere begrænset arealudvidelse, som muligvis overflødiggør dette. Der vil snarest ske en 

afklaring heraf.

Der har været drøftelser i byggeudvalget om muligheden for evt. at etablere idrætsfaciliteter i 

Kultur- og Fritidsforvaltningens regi i sammenhæng med de nybyggede idrætsarealer skolen 

vil få. Grunden rummer dog ikke tilstrækkelig byggemulighed til, at dette er en realistisk 

mulighed.

Sammenlægningen forudsætter, at specialklasserækken på Jagtvej flytter til Kildevældskolen. 

Indstilling om kapitalbevilling til flytning af specialklasserækken er godkendt i Børne- og 

Ungdomsudvalget den 14. maj 2008.


